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Dagsorden   

 
1. Godkendelse af dagsorden (bilag) 
 
2. Godkendelse af referat (bilag) 
 
3. Meddelelser (bilag) 

a) Nyt fra studieleder  
b) Nyt fra studienævnssekretær  
c) Nyt fra studiesekretær 
d) Nyt fra faglig vejleder 
e) Nyt fra fagråd  
f) Nyt fra RELIGIO 
g) Nyt fra Institutrådet ved Laura Feldt 
h) Nyt fra Alumneforening 
 

4.  Merit- og dispensationsansøgninger (bilag) 
      Der er ingen sager til behandling 
 
5.  Sager til behandling eksamen 
   
6.  Sager til behandling studieordninger (bilag)  
        a)   Indkaldelse af ændringer til studieordningerne med ikrafttrædelse 1. september 2021 (bilag i mail) 
  
7.  Sager til behandling kvalitetspolitikken  

a) Studiestartsundersøgelse (ÅRSHJUL) (bilag) 
b) Ledighed/Employablitet (ÅRSHJUL) (bilag) 
c) Internationalisering, som aftalt på mødet den 3.12.2020 
  

8.  Andre sager til behandling 
       a)   Understøttelse af arbejdet med uddannelsesøkonomi (bilag i mail) 
      b)   Lynhøring: Kodeks for onlineundervisning (bilag i mail) 
 
9.  Sager til behandling undervisning  
       a)   Undervisningsevaluering  (ÅRSHJUL) (bilag i mail) 
 
10. Eventuelt 

 
 Tim Jensen                                                                 Tine Jambang 

                     Studienævnsformand                        //                      Studienævnssekretær                                                                                                                          
 
 
 

 Studienævn for Religionsstudier 
 Dato: 13-01-2021 

 Tidsrum: 10.30 – 13.00 
Lokale: Zoom-møde 
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Referat 

 
Deltagere: Tim Jensen (TJ), Johanne Louise Christiansen (JLC), Laura Feldt (LF), Emilie Papp Neumann (EPN), 
Lise Ribergaard (LR), Simone Angelbo Hansen (SAH), Johanne Kristine Eriksen (FV) og Pia Hansen (PH) 
Referent: Tine Jambang (TNJ) 
 
1. Godkendelse af dagsorden  

Dagsorden blev godkendt. Johanne Louise Christiansen (JLC) ønskede en tilføjelse under pkt. 9: 9 b) 
Udfordringer med itslearning 

 
2. Godkendelse af referat  

Laura Feldt (LF) ønskede det præciseret, at ny Ph.d. ikke skal undervise fra 1.1.2021 men i løbet af 
ansættelsesperioden. Herefter blev referatet godkendt. 
   

3. Meddelelser 
a) Nyt fra studieleder 

Undervisning F2021: Tim Jensen (TJ) meddelte, at der var kommet udmelding fra fakultetet om, at 
al undervisning og også i videst muligt omfang eksamener vil foregå online frem til 26.2. 
Værktøj og guide til plagiattjek: Alle undervisere har fået info om dette værktøj, som TJ kraftigt 
opfordrede til, at man bruger 
Webinar om Religion, Politik og Præsidenter i USA: Webinaret havde været godt besøgt med 276 
deltagere og ved afslutningen over 200. Der var blevet reklameret godt for webinaret, bl.a. via 
Aftagerpanel og Religionslærerforeningen for Gymnasier og HF. TJ mente, at det kunne betragtes 
som  en del af vores rekruttering/markedsføring i denne periode, hvor vi desværre ikke kan besøge 
gymnasierne. 
RELIGIO: Der er planlagt et webinar-arrangement den 29. januar. Underviserne bidrager med deres 
overvejelser over religionsbegrebet.  
Kompendier: Der har været henvendelse fra flere undervisere vedr. kompendier i F2021. Det vil kun 
være muligt med digitale kompendier i dette semester, da trykkeri og boghandel er lukket  
Onlineundervisning: En studerende havde udtrykt sin frustration over onlineundervisning. TJ havde 
svaret og fik et venligt svar tilbage med tak for, at han kerede sig. 
DVIP: DVIP Simon Nygaard har pr. 1.2. 2021 opsagt sin stilling pga. ansættelse som adjunkt ved 
Aarhus Universitet. TJ ønskede tillykke men beklagede også tabet af Simon, der har leveret særdeles 
god og påskønnet undervisning. 
Undervisningsassistent: Jens Peter Jensen er af TJ indstillet til stillingen som undervisningsassistent 
i propædeutisk Græsk/Latin og tilhørende Originalsprogsbaseret emne.  
Undervisningspris 2020: Fakultetet har indkaldt til indstilling af kandidater til undervisningsprisen. 
TJ opfordrede Simone Angelbo Hansen (SAH) til at tage det op i Fagrådet, som normalt står for det 
videre forløb 
 

b) Nyt fra studienævnssekretær 
Intet 
 

c) Nyt fra studiesekretær 
Pia Hansen (PH) var bekymret for de studerendes tilsyneladende mindre aktive onlinedeltagelse især 
mhp. eksamen.  PH har allerede i november givet alle studerende besked om, hvordan hver enkelt 
eksamen afholdes. Der bliver løbende færre aktive studerende: på 1. semester er tallet faldet fra 38 
til 31; 7 har valgt at trykke på blank aflevering i Introduktion til sammenlignende religionshistorie 
med religionsfænomenologi. 
 
PH har aftalt møde om bl.a. onlineeksamen i Religion i den hebraiske bibel med jødedom med 
studerende på 1. semester med deltagelse af Niels Reeh (NR), Laura Feldt (LF), Johanne Louise 
Christiansen (JLC) og Johanne Kristine Eriksen (FV).  
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Der er lagt link ud til tidsplan for mundtlig eksamen. Her  gjorde Lise Ribergaard (LR) opmærksom på 
udfordringen i forbindelse med både skriftlige og mundtlige eksamener for studerende med børn, 
der er hjemsendt. TJ orienterede om, at fakultetet klart har meldt ud, at der kan dispenseres, hvis 
man dokumenterer forholdet. Vi har allerede givet en dispensation til ordinær eksamen på 
reeksamenstidspunktet, som typisk er det, man vil tilbyde fremfor udsættelse af afleveringsfrist. PH 
tilføjede, at hun havde oplyst studerende om, at de kunne søge og normalt blive imødekommet. 
 
De studerende er blevet orienteret om, at de vil blive flyttet over på itslearning fra fredag den 15. 
januar. Der har været møde om itslearning, men PH har oplevet det som svært at hjælpe, når hun 
ikke selv er godt inde i det. BlackBoard fortsætter for kurser over 2 semestre, hvor materialet vil 
blive liggende, men al kommunikation ift. undervisning foregår på itslearning.  
Der er kommet besked fra fakultetet om, at undervisning skal foregå online foreløbig frem til uge 8. 
Digital Eksamen kører fortsat godt. 
 

d) Nyt fra faglig vejleder 
FV har haft en stille periode med få mails.  
Der har været problemer med mailinglisten (Efter mødet viste det sig at være blevet løst, den 
fungerer igen). Forbereder online Åbent Hus-arrangement for 4. semester, Sidefag og Tilvalg. TJ 
deltager også i arrangementet, som ligger lige efter SN-mødet  den 10. februar. FV vil gerne afholde 
'kursus' om itslearning for studerende og evt. også undervisere. Det fandt SN var en god idé. 
 

e) Nyt fra Fagråd 
Simone Angelbo Hansen (SAH) orienterede om, at mødet, der blev afholdt den 8. december, havde 
været godt. Næste møde afholdes i februar, hvor møder i foråret vil blive fastlagt. På næste møde vil 
et af punkterne bl.a. være retningslinjer for valg. TJ opfordrede til, at Fagrådet reklamerer godt for 
sig selv og også for andre studenterfora v. Religionsstudier. TJ præciserede endnu engang, at 
studienævn og Fagråd er adskilte organer. TJ foreslog, at man for at hjælpe de studerende måske 
kunne afholde et Zoom-møde med 1. semester ift. gen-orientering om RELIGIO, Axis Mundi, faglig 
vejleder og Fagrådet. TJ vil gerne deltage kort i mødet, men i øvrigt ikke blande sig, ligesom 
studienævnet ikke vil blande sig, men gerne støtte. LR tilføjede, at de studerende er informeret om, 
at de selv skal bidrage til Fagrådet, da indflydelse bedst opnås derigennem.   
JLC ville gerne stille sig til rådighed i forbindelse med hendes VIP-mentorfunktion i foråret 2021. I 
hvilket omfang og hvordan skal afklares. 

 
f) Nyt fra RELIGIO 

29. januar afholdes webinar jf. ovenfor. 
 

g) Nyt fra Institutrådet  
LF er udtrådt af Institutrådet, og Niels Reeh (NR) er indtrådt som repræsentant for Religionsstudier. 
Da NR i den forbindelse er udtrådt af studienævnet, har vi ikke længere direkte forbindelse ift. at 
informere SN. FV er indvalgt som repræsentant for de studerende på Religionsstudier. Det aftaltes 
at FV fremover meget gerne må orientere fra Institutrådet på baggrund af referat derfra. 
 

h) Nyt fra Alumneforeningen 
Ingen af de tilstedeværende SN-medlemmer har kontakt til denne. TJ får navn på kontaktperson og 
følger op, så SN fortsat ved, hvordan det står til med Alumneforeningen.  
 

4. Merit- og dispensationsansøgninger  
Der var ingen sager til behandling. 
 

5. Sager til behandling eksamen 
Der var intet til punktet. 
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6.      Sager til behandling studieordninger 
a) Indkaldelse af ændringer til studieordninger med ikrafttrædelse 1.9.2021 (bilag)             

TJ foreslog, at SN ikke træffer beslutninger, før der har været indkaldt til medarbejdermøde om de 
forskellige forslag til mere vidtgående ændringer. TJ understregede behovet for smidighed i 
studieordninger ift. at vi har så få undervisere, og at vi ikke må være for sårbare ift. semestre, hvor 
fagene må dækkes af DVIP. TJ meddelte også, at han ift. mere vidtgående ændringer ikke ønskede at 
spille en central rolle, eftersom de først træder i kraft, når han ikke længere er ansat.   
Følgende var til drøftelse:  
Akademisk Skriftlighed (AS): TJ beklagede, at han havde overset LF og Caroline Schaffalitzky de 
Muckadells (CSdM) forslag. TJ havde tænkt det ind i de to foreslåede fag mhp. at det ikke hang på 
een underviser, og hvorvidt denne stod til rådighed eller ej. Han var imidlertid helt åben over for det 
fremsendte forslag fra de to nævnte.  
LF og CSdM, der begge havde stået for undervisning i AS i hvert deres fag, oplevede, at der ikke er tid 
til at inkorporere AS i deres fag, og bl.a. derfor havde de foreslået en anden model med et separat 
kursus à 5 timer, der blev varetaget af flere undervisere i hvert deres forløb.  
Studienævnet drøftede det fremlagte forslag, men var ikke afklaret. Der var dog enighed om, at AS 
kun giver mening i fag med skriftlig eksamen.  
FV understregede behovet for hjælp i forbindelse med større skriftlige opgaver, og den skal gerne 
ligge tidligt i uddannelsen. Det var man enige om. Uddannelse af instruktor og bedst udnyttelse af 
denne skal også afklares. 
Det aftaltes, at LF er tovholder på AS, og at hun sammen med JLC og Emilie Papp Neumann (EPN) 
udarbejder nyt forslag til næste møde. 
Projektorienteret forløb: Bedømmelsesformen i praktikrapporten skal ændres til B/IB som 
tidligere. Ændringen til 7-skala er sket for at få det til at gå op i studieordningen ift. antal fag med 
B/IB og 7-trinsskala. 
LF havde af hensyn til økonomi foreslået en ændring af forløbet, så de 10 ECTS praksisorienterede 
undervisning med stærkt  religionsvidenskabeligt islæt bortfalder og et eller flere af de af fakultetet 
udbudte karriereprofilfag i stedet udbydes. Hvis det ikke er økonomisk nødvendigt (dvs. hvis 
indførelsen af 'Religion i USA' er nok i så henseende), ville LF dog ikke umiddelbar tale for forslaget. 
Det blev besluttet, at man i videre drøftelse ikke skulle lade sig lede af fx et års evaluering men se 
på undervisning og reaktioner over flere år, og det blev også nævnt, at man her som i andre fag er 
meget afhængig af hvilken undervisningskraft, man råder over.  Forslag med videre drøftes på 
medarbejdermøde, og SN vender tilbage til sagen på næste møde.   
American Religions/Religion i USA: TJ havde udarbejdet det foreliggende forslag og fået foreløbig 
positiv feedback fra studieleder v. Amerikanske Studier. Der var enighed om, at Religionsstudier skal 
være fagansvarlige og udbydende studienævn, men at vi fra år til år kan sammenstykke undervisning 
og også gøre brug af undervisere fra Amerikanske Studier, hvis ønskeligt. SN drøftede hvordan man 
bedst klarer problemer med at faget tages af BA-studerende v. Amerikanske Studier og KA- 
studerende v. Religionsstudier. Den afsatte ene øvelsestime dedikeres religionsstuderende, men 
også andre forhold skal måske indtænkes. TJ udfærdiger nyt forslag, der tager højde for fremførte 
kritik og betænkeligheder.   
Produktspeciale: Det aftaltes at JLC kommer med udkast, da hun har erfaring med denne form for 
speciale fra Aarhus Universitet. 
Specialeworkshop: Skal indskrives i studieordningen, så vi sikrer, at underviser bliver kompenseret. 
Workshop om Bachelorprojekt er indskrevet i Studieordning 2020. LF kommer med udkast. 
Mindre empirisk område: LR kommer med udkast ift. varighed og omfang af eksamen. 
CMS: EPN havde  god erfaring med et CMS-kursus som var et hands-on-kursus ift. at skaffe sig et 
job. EPN vurderede at det vil være nyttigt for vores studerende. JLC tilføjede, at hun p.t. deltager på 
vegne af Religionsstudier i et employabilitetskursus, som er godt. TJ kommer med nyt forslag til nyt 
obligatorisk CMS, også med inddragelse af tilbagemelding fra SDU RIO.  
Eksamensform i Religionsrelateret teori og metode: Studienævnet godkendte LF’s forslag. 
 
Studienævnet skal huske, at tidligere studenterrepræsentant Rasmus Hagemann Pedersen gerne vil 
bidrage til studieordningsarbejdet. 
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7.  Sager til behandling kvalitetspolitikken 

a)  Studiestartsundersøgelse (ÅRSHJUL) (bilag)  
 Studienævnet forholdt sig til undersøgelsen, men havde ingen kommentarer  

b) Ledighed/Employablitet (ÅRSHJUL) (bilag) 
Studienævnet har behandlet punktet grundigt i E2020, men har endnu engang drøftet udfordringen 
med inddragelse af  bl.a. karriereprofilfag, obligatorisk CMS i samarbejde med SDU RIO, 
projektorienteret forløb, produktspeciale m.m. med henblik på bedst muligt at hjælpe til med at 
nedbringe ledighedsfrekvensen. Desuden havde Aftagerpanel en indgående drøftelse af spørgsmålet 
på mødet i november 2020.  

c) Internationalisering, som aftalt på mødet den 3.12.2020 
Som opfølgning fra sidste møde  kunne TJ meddele, at vi i sidste semester have en studerende i 
Oxford, og at dette udlandsophold som var selvarrangeret, derfor ikke er nogen økonomisk gevinst 
hverken for Religionsstudier eller SDU.  Studerende på sådan selvarrangeret ophold kan kun regne 
med begrænset administrativ hjælp fra Internationalt Kontor.  
Vi skal altså fortsat have undervisere til at være vågne og foreslå udvekslingsaftaler med kolleger og 
universiteter i udlandet. Både lærerudvekslingsaftaler og studenteraftaler. JLC tilbød at undersøge 
muligheder for en aftale med relevant afdeling i Oxford, hvilket studienævnet takkede ja til.  

 
8.  Andre sager til behandling  

a) Understøttelse af arbejdet med uddannelsesøkonomi (bilag i mail) 
Det var mest til orientering, da TJ har holdt flere møder med bl.a. Klaus Thomsen om mulige             
yderligere besparelser end dem vi allerede har opnået ved studieordningsændringer. 

b) Lynhøring: Kodeks for onlineundervisning (bilag i mail) 
Studienævnet havde ingen kommentarer, men udtrykte dog bekymring ift. at formuleringerne kunne 
opfattes en smule nedladende.               
 

9.  Sager til behandling undervisning  
        a)   Undervisningsevaluering  (ÅRSHJUL) (bilag i mail) 

Der har været varierende svarprocent, men set i lyset af coronasituationen, kan vi være tilfredse  med    
antal evalueringer især i visse fag. Samtidig er det igen altovervejende sådan, at undervisningen (og 
undervisere) i det store og hele evalueres meget positivt af de studerende.  
American Religions: Kritikken afspejler de problemstillinger, SN har drøftet ifm. med  
studieordningsændringer, ikke mindst forskel i baggrundsviden pga. hhv. KA- og BA-studerende med 
solid religionsvidenskabelig baggrundsviden og ingen.   
Projektorienteret forløb: Evalueringer afspejler de problemstillinger SN har drøftet jf. ovenfor. Visse 
studerende synes ikke at have læst studieordning og har ikke forstået baggrunden og formålet med de 
tre undervisningsforløb.  
Religionsfænomenologiske temaer: Agtsomhed ift. redundans fra undervisers side kan måske ikke helt 
forhindre en vis redundans. Måske skal SN overveje modulet og beskrivelsen på et senere tidspunkt.  
Antal timer de facto læst i enkelte fag: TJ følger op mhp. at sikre, at der ikke er misforståelser, hvad 
angår antal katedertimer udbudt og afholdt.  
  
TJ takkede underviserne, ikke mindst DVIP’erne, for deres ekstraordinære indsats og en særlig stor tak       
til PH, som også har ydet en ekstraordinær stor indsats. TJ udarbejder evalueringsrapporten til 
offentliggørelse, så SN kan godkende på mødet i februar. Frist er 1. marts. 
  

       b)    Itslearning 
JLC og den anden underviser på Islam, indiske og østasiatiske religioner har haft lidt tekniske 
problemer, fordi de tre afdelinger af det ene kursus er svære at håndtere i Itslearning . Der arbejdes 
på at finde en løsning, som er god for både undervisere og studerende.  
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10. Eventuelt 
Indkøb af IT-udstyr: JLC havde på sidste møde fået bemyndigelse til at købe relevant udstyr til at        
forbedre onlineundervisningen. Hun meddelte, at der ikke var foretaget indkøb, da det viste sig, at det 
der var relevant var ekstremt dyrt, og at det vi havde råd til, ikke var godt nok. TJ  takkede for 
indsatsen. 

 
 
 

Tim Jensen                                                                 Tine Jambang 
Studienævnsformand                        //                    Studienævnssekretær          
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